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A. gUerrero
Membres del GRAF de Lleida 
van fer dilluns passat una ro-
da de premsa per denunciar 
que el tancament de la subseu 
a la capital del Segrià és una 
decisió “irresponsable” que 
s’ha pres des dels despatxos 
de Barcelona i reclamen que 
es reconsideri la decisió. Ha 
estat irresponsable?
No. Es tracta d’una decisió 
meditada i analitzada des del 
mateix cos dels Bombers de la 
Generalitat amb els GRAF in-
closos i estem convençuts que 
es millorarà aquesta unitat 
especialitzada en l’extinció 
d’incendis. Pensem que és mi-
llor a nivell logístic, d’opera-
tivitat, d’infraestructures, de 
robustesa de funcionament i 
de cohesió d’equip. Ara la ma-
teixa unitat estava dividia en-
tre Lleida i Tremp, operativa 
la meitat de dies en una i l’al-
tra meitat en l’altra. No tenia 
sentit. Ja hem fet el mateix a la 
demarcació de Girona i tam-
bé ho farem els propers anys 
amb Tarragona i Barcelona.
Per què es tanca la subseu de 
Lleida i no la de Tremp? Hi ha 
algun motiu concret que ho 
expliqui?
D’entrada no era fàcil saber 
quina seu és la més adequada. 
El que hem fet és prioritzar. 
En aquest sentit, tot fa indi-
car que en els propers anys 
als massissos del Prepirineu 
és on es podrien produir els 
megaincendis –els denomi-
nats focs de sisena generació–. 
És una conseqüència del canvi 
climàtic. Per aquesta raó s’ha 
apostat per Tremp, al ser en 
un lloc més proper.
Els afectats s’han rebel·lat i 
afirmen que deixaran la unitat. 
Es perdran efectius del GRAF?
Esperem que reconsiderin la 
seua decisió perquè, a nivell 
de capital humà, ens afecta-
rà. Tanmateix, no es perdran 
efectius d’aquesta unitat. A 
Tremp seran setze, els vuit 
que hi ha actualment a Llei-
da i els vuit de la capital del 
Pallars Jussà que, amb la uni-
ficació, treballaran de mane-
ra més compactada i cohesi-
onada. A més, l’objectiu és 
que abans de l’any 2030 ca-
da seu del GRAF de Catalu-
nya compti amb vint-i-quatre 
efectius. La ciutadania també 
ha d’entendre que els GRAF 
no són un parc per si matei-

bombers

Els membres de la subseu del GRAF –la unitat especialitzada en 
els incendis forestals– de Lleida s’han rebel·lat aquesta setmana 

davant l’imminent tancament de la base a la capital del Segrià per 
unificar-la amb la de Tremp. Afirmen que es tracta d’una decisió “ir-

responsable”. És una cosa que no comparteix la direcció dels Bombers 
de la Generalitat. David Borrell, cap del cos, explica que la unificació 
millorarà el funcionament de la unitat i que no es perdrà cap dels 
projectes de prevenció que hi ha en marxa.

«Unificar el GRAF a Tremp  
ens permet ser més operatius»

xos sinó que es tracta d’unes 
unitats mòbils i àgils que es 
poden desplaçar en qualsevol 
moment. Així, per exemple, 
en el cas d’un incendi fins i 
tot poden ser transportats en 
helicòpter. Val a recordar que 
ells, com a especialistes, són 
els autoritzats per fer foc tèc-
nic (tallafoc).
Han advertit que es poden 
perdre projectes de prevenció 
d’incendis en comarques del 
pla de Lleida. Suposarà el tan-
cament de la subseu de Lleida 
un abandó dels projectes?
No es perdrà cap projecte per-
què tots es porten de manera 
conjunta i coordinada des de 
la unitat central del GRAF. 
El que s’ha fet fins ara tindrà 
continuïtat. Estem focalitzats 
en la prevenció i l’extinció 
d’incendis forestals. Seria un 
contrasentit.
Precisament, aquest estiu es 
presentava com un dels que 
hi havia més risc per la se-

quera acumulada i les baixes 
temperatures, entre altres 
aspectes. Quin balanç fa de la 
campanya?
Teníem la situació més crítica 
des de l’any 1994 però la poca 
pluja que va caure ho va fer 
en la millor època de l’any re-
ferent a la prevenció d’incen-
dis, entre els mesos de maig i 
juny. Aquestes precipitacions 
van ser claus perquè el juny i 
el juliol, malgrat les elevades 
temperatures i les ones, el risc 
disminuís. Va repuntar al se-
tembre però llavors el perill 
ja no era tan elevat.
La sequera es manté. Quines 
són les previsions per a aquest 
proper any?
És indubtable que tenim una 
sequera molt potent. El que 
veiem és que tendim a una 
clara desestacionalització de 
la campanya forestal. Actual-
ment podem dir que s’allarga 
des de finals de febrer fins a 
octubre, amb l’estiu com a epi-

centre. Fora d’aquests mesos, 
si no hi ha vent, el risc és me-
nor. No estem adaptant aquest 
nou panorama.
Fa temps que els sindicats 
denuncien que hi ha un dè-
ficit d’efectius al cos. S’està 
pal·liant?
Encara no estem on volíem 
però actualment tenim la xi-
fra més alta de personal dels 
últims anys. En aquests mo-
ments hi ha uns 2.800 bom-
bers funcionaris i l’objectiu és 
arribar als 3.850.
També hi ha hagut queixes 
dels bombers voluntaris, que 
són gran part dels efectius. De-
manen més drets i una regula-
rització. Hi ha solució?
Hi ha hagut noves promoci-
ons. Nosaltres defensem un 
model mixt perquè funciona. 
Sabem que hi ha aspectes que 
s’han de millorar i en això es-
tem treballant. Coneixem el 
seu malestar però creiem que 
els avenços són en positiu.

David Borrell
❘ cap Dels bombers De la generalitat  ❘

«No es perdrà  
cap projecte de 
prevenció a Ponent  
i el fet tindrà 
continuïtat»

«La zona del 
Prepirineu és la que 
més ens preocupa 
pel risc de 
megaincendis»

«Amb la sequera i  
el canvi climàtic, la 
campanya forestal 
pot anar de finals  
de febrer a octubre»

ENTREVISTA bombERS
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Pla per 
revaloritzar la 
carn de caça

medi ambient

acn
❘ lleiDa ❘ Un centenar de caça-
dors van participar ahir en 
la primera batuda soldaria 
a Vilabella, a Tarragona, on 
va arrancar un pla pilot per 
revaloritzar la carn de ca-
ça i promocionar-ne el con-
sum. La iniciativa avaluarà 
els costos dels circuits carnis 
i sanitaris d’aquestes batu-
des. Anna Sanitjas, direc-
tora general d’Ecosistemes 
Forestals i Gestió del Medi, 
va explicar que la meitat de 
la carn de caça no arriba a 
la comercialització. Aques-
ta acció també té un vessant 
social, ja que aporta aquest 
producte a entitats sense 
ànim de lucre.

Mobilització per 
la independència 
a Tàrrega

entitats

❘ tàrrega ❘ L’Assemblea Na-
cional Catalana (ANC) de 
Tàrrega ha convocat per dis-
sabte una concentració per 
reivindicar la independència 
de Catalunya. La manifesta-
ció serà al migdia a la plaça 
Major. 

En la convocatòria l’enti-
tat assenyala que “una vega-
da acabat el procés d’inves-
tidura de Pedro Sánchez” 
com a president “ara és el 
moment d’examinar el rèdit 
dels suports atorgats per part 
dels partits independentis-
tes catalans”. Van assegu-
rar que “tot està en mans de 
les tres taules de negociació 
previstes”.

L’Alt Urgell licita 
quatre línies de 
transport

serveis

❘ la seu D’urgell ❘ El consell 
comarcal de l’Alt Urgell ha 
tret a concurs quatre línies 
de transport a la demanda. 
Concretament, es tracta del 
servei que uneix Vall de 
Castellbò i la Seu d’Urgell, 
amb un pressupost d’uns 
34.300 euros; el que trans-
corre entre l’Alzina, Orga-
nyà i la capital de la comar-
ca, que es licita per aproxi-
madament 50.000 euros; el 
que va entre Lles i la Seu 
d’Urgell, que està a concurs 
per un total de 133.650 eu-
ros; i el que uneix Vilanova 
de Banat, la Bastida i la Seu 
d’Urgell, per un import de 
25.300 euros.

Baqueira va rebre més de 10.000 esquiadors durant la jornada d’ahir.

baqueira

x. rodríguez
❘ lleiDa ❘ Milers d’esquiadors van 
omplir ahir les pistes d’esquí de 
Lleida en la recta final del pont 
de la Constitució i la Puríssima. 
En aquest sentit, només Baquei-
ra va rebre més de 10.000 visi-
tants durant la jornada, mentre 
que dijous es van superar els 
15.000, segons fonts de l’estació 
aranesa. Boí Taüll va comptar 
ahir amb uns 1.500 esquiadors 
i a Port Ainé, Espot i Port del 
Comte també es comptaven per 
centenars.

A Baqueira, les últimes neva-
des han deixat fins a 10 centí-
metres de neu nova. Les preci-
pitacions també han permès a 
les estacions obrir més domini 
i, per exemple, Boí Taüll i Port 
Ainé comptaven ahir amb 11 
quilòmetres disponibles. Port 
del Comte es manté amb 2 qui-
lòmetres. Mentrestant, Tavas-
can continua a l’espera de més 
nevades per arrancar la campa-
nya d’hivern.

Port Ainé va acollir la pre-
sentació de la temporada. El di-
rector d’aquesta estació i d’Es-
pot, Xavier Bigordà, va explicar 
que esperen mantenir les xifres 
de la passada campanya, que 
es va tancar amb 131.000 es-
quiadors. A més, va assegurar 
que compten amb un bon nivell 
de reserves de grups escolars. 
Bigordà també va defensar l’ús 
de l’aigua que fan a les estaci-
ons. Va destacar que disposen 
de basses que proveeixen els 
canons i quan la neu es fon l’ai-
gua “es canalitza de nou cap a 
la bassa”. 

En la mateixa línia, el direc-
tor del Parc Natural de l’Alt Pi-
rineu, Marc Garriga, va subrat-
llar en una entrevista a Pallars 
Digital que “la neu artificial 
simplement és convertir aigua 
corrent en neu, però que aques-
ta neu s’acabarà fonent i tornarà 
al riu”.

A més, Port Ainé va acollir 
divendres a la nit una activitat 

Milers d’esquiadors omplen les 
pistes en la recta final del pont
Només Baqueira va rebre ahir més de 10.000 visitants || Defensen que l’aigua que 
fan servir per fabricar neu prové de basses que s’alimenten del desglaç

turisme balanç

eDgar alDana

L’activitat d’observació astronòmica a Port ainé.

a.l.p.D.s.

FiraSki, que es va celebrar ahir a la Pobla de Segur.

certàmenS

n El Pavelló Municipal d’Es-
ports de la Pobla de Segur va 
acollir ahir una nova edició 
de la FiraSki, que va comptar 
amb una desena d’expositors 
de material per a la pràctica 
de l’esport blanc i l’escala-
da, tant nou com de segona 
mà. Aquest certamen l’or-
ganitzen el Club d’Esquí de 
la Pobla de Segur (CEPS) i 
l’ajuntament.

A més, ahir va tenir lloc 
en aquest municipi del Pa-
llars Jussà la Fira de Nadal, 
amb una vintena de parades 

de productes de quilòmetre 
zero com per exemple for-
matges, flors nadalenques 
o torrons. 

L’alcalde, Marc Baró, va 
explicar que tant un certa-
men com l’altre van atreure 
un miler de visitants durant 
tota la jornada.

De fet, les fires de Nadal 
que s’han celebrat durant el 
pont han comptat amb nom-
brós públic. Ahir va ser el 
torn dels mercats d’Esterri 
d’Àneu i Llavorsí (vegeu més 
informació a la pàgina 43).

Una desena d’expositors a  
FiraSki de la Pobla de Segur

d’observació d’estrelles i pla-
netes. La proposta va comptar 
amb la participació d’aproxi-
madament quaranta persones.

Hotels plens al Pirineu
Aquest pont ha atret milers 

de turistes a les comarques de 
Lleida. L’esquí ha estat el prin-
cipal reclam, encara que també 
han destacat altres propostes 
com els murals d’art urbà de 
Penelles o la compra dels tor-
rons d’Agramunt (vegeu SEGRE 
d’ahir). Els hotels que es troben 
als voltants de les pistes d’esquí 
han vorejat el complet durant 
aquests dies festius, mentre 
que a la resta del Pirineu han 
comptat amb fins al 85 per cent 
de les places reservades. Els 
bungalous també han vorejat 
el 100% i l’ocupació a les cases 
de turisme rural s’ha situat en 
el 90 per cent.
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 29 54
Servei d’ambulàncies� � � � � � � � � 973 65 10 00
Farmàcies � � � � � � � �Martínez � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � Enjuanes � � 973 65 01 38
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Nova � � 973 65 25 25
Taxis � � � � � � � � � � � � � Bonsom � � 973 65 09 29
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Públics � � 973 65 09 52
 � � � � � � � � � � � � � � Xavier Badia � � 973 65 16 78
Correus� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09

Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � �   � � 973 65 88 00
la pobla de segur
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 68 00 38
Oficina municipal turisme �   � � 973 68 02 57
sort
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � � � � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués � � 973 62 00 65
Taxis � � � � � Diaz de la Fuente � � 973 25 01 04
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � �Solanes � � 973 62 14 59
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Colom � � 973 62 07 33
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � Obiols � � 973 62 04 51
 � � � � � � � � � � � � � � � � � �Baldomà � � 973 62 10 43
Correus� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41

Escola de Piragüisme � � � � � � � � � 973 62 07 75
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 67
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � �   � � 973 65 88 85
esterrI d’ÀNeu
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 60 05
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 60 82
llaVorsÍ
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 20 08

Pallars

Tremp vol reforçar la seguretat 
viària en l’accés nord

infraestructures projectes

❘ tremp ❘ Tremp vol reforçar 
la seguretat viària a la zona 
nord del municipi, concreta-
ment a l’accés a l’Esclat que 
es troba a peu de la C-13. L’al-
caldessa, Sílvia Romero, va 
explicar ahir que el mes de 
juliol passat van enviar una 
proposta al Servei Català de 
Trànsit per pintar una nova 

semirotonda a l’accés a la car-
retera pel costat de la superfí-
cie comercial. Va demanar a 
la Generalitat que respongui 
la petició que li va traslladar 
l’ajuntament. 

A més, el consistori impul-
sa la construcció d’un tram de 
vorera per facilitar l’arribada 
a peu a aquesta zona.

google maps

La zona on es planteja pintar una nova semirotonda.

eDgar alDana

Ruta per descobrir Son amb el mòbil ■ Son (Alt Àneu) va estrenar ahir un itinerari per descobrir 
el poble a través del telèfon mòbil. La ruta cultural autoguiada és una iniciativa del Centre de 
Documentació dels Pirineus i l’ajuntament i l’ha desenvolupat l’empresa local QR Pirineus. Els 
visitants poden conèixer el conjunt monumental, els centres d’interpretació del romànic i del món 
rural i la Casa Pirinenca, a més de les festes, tradicions i la història dels molins i les serradores. 
Està disponible en català, castellà, anglès i francès.

municipis patrimoni
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